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Zpráva o činnosti sboru v roce 2024 
 

 
Bratři a sestry v Kristu, 
 
 

začnu otázkou. Pokud byste se nyní přenesli do roku 2024 a měli byste vybrat nějakou klíčovou událost v našem sboru, 
něco, co by vám loňský rok charakterizovalo, co by to bylo? Možná je ta otázka až příliš osobní. Do vašich úvah se jistě 
promítá mnoho vašich rodinných událostí či událostí v rodinách vašich bratří a sester v Kristu, vašich přátel. Mohli 
bychom smutně poznamenat, že nás opustily velké osobnosti sboru, Míla Šenk a Jana Vejnarová. Mohli bychom mluvit 
o našich nedávno pokřtěných předškolácích, kteří nás naplňovali radostí a často i těšili svou přítomností ve sboru. Mohli 
bychom se radovat z nově narozených, třeba Rebeky Přindišové. Mohli bychom si postesknout nad nemocemi a 
zdravotními komplikacemi, které mnohé z nás trápily. Když tak přemýšlím nad všemi těmi radostmi i bolestmi, napadá 
mne, že to vše dohromady je vlastně výborná charakteristika našeho sboru v roce 2024. Měl rodinný charakter, lidé se 
v něm navzájem vnímali, znali, podpírali, zajímali jeden o druhého. Vlastně to byl rok úplně normální. To je ale obrovská 
věc, uvědomit si, že jsme žili a žijeme normální život. 
  
Média, mnozí politici se vás dnes a denně snaží přesvědčit o opaku. Děsit vás. Vystresovaní lidé se totuž lépe ovládají, 
dělají věci, které by v klidu a s rozvahou zřejmě nečinili. Proto považuji sborové mikroklima za úžasnou možnost, jak 
získávat opět rovnováhu a klid. Možná nejsme světoví, politicky angažovaní a v trendech doby aktivní, ale třeba tím 
vytváříme prostor, úkryt, kterého je v tom globalizovaném světě třeba. Mějte se rádi, radujte se ze zdánlivých drobností 
Vašich životů, protože ony to žádné drobnosti nejsou. Setkávejte se, povídejte si, vzpomínejte, hrajte si s dětmi, věnujte 
si čas. Jezděte na výlety, třeba sborové, jako když jsme loni navštívili Žižkův hrad Kalich. Choďte na výstavy a za 
uměním, třeba se sborem, jako když jsme loni navštívili ateliér Fr. Bílka. Choďte na pivo, třeba s farářem, nebo 
# po žensku, tj. s maminkami a ženami tohoto sboru. Plačte s plačícími a radujte se s radujícími, především těmi kolem 
vás, protože je to normální a vlastně i vzácné. Ti vedle vás jsou vzácní. Nedopusťte, aby se realita vašich životů stala 
realitou virtuální, neb ta přináší jen depresi a ničí normální život celým generacím. Věnujte se pozitivním věcem spíše 
než traumatům. Traumatizovaní lidé dnes sice určují směřování Západu, zkuste být přesto pozitivní. Vaši nejbližší Vás 
potřebují pozitivní a ocení to. Trochu se zapomíná, že křesťanství je navýsost pozitivní náboženství, neboť ujišťuje 
člověka, že i uprostřed největších hrůz a konců jej Bůh neopustí. Buďte proto i vy pozitivní. A zbláznil-li se svět, držte 
se… navzájem. 
 

Co ještě určovalo loňský rok? Nechali jsme vymalovat kostel a natřít lavice. Stálo to hodně peněz i úsilí mnoha z vás. 
Konfirmována byla Jana Rašínová i David Kožnar. Je z nich prima mládež. Co na mládeži děláme? Koukáme na filmy, 
povídáme si o umění, malířích, obrazech. Obohacujeme se. Abychom se mohli jednou rozumně vyjadřovat, musíme 
toho ještě hodně poznat. A také se loni začaly více scházet maminky s předškolními dětmi. To je zásluha Věrky Férové, 
která je opravdu báječná organizátorka, pozitivní a energická, 
 
Komu poděkovat? Děkuji Bohu za vás všechny klidné a pozitivní členy našeho sboru. A pokud bych měl vyslovit 
alespoň jedno konkrétní poděkování, bylo by na adresu staršovstva našeho sboru. Promýšlí úkoly a povinnosti, které na 
něj klade státní správa, církevní ústředí i samotný zájem o vlastní sbor. Věnuje se nejen správě budov a majetku, ale i 
jednotlivým členům, ohlíží se zpět, učí se z chybných rozhodnutí, zajímá se o doplňující informace a podrobnosti, 
požaduje vysvětlení, nebojí se vyjádřit nesouhlas. Ne vždy se všichni presbyteři shodnou, přesto panuje na schůzích 
ponejvíce dobrá nálada, nechybí humor. Je fajn připravovat staršovstvo bez strachu z konfliktní atmosféry.  
 

Informaci o evidenci členů začnu radostným připomenutím, že do sboru se přistěhovala Miroslava Bakešová. Úžasný 
člověk, milá, přívětivá, inteligentní. Procestovala kus světa a nyní pobývá na zámku v Lysé. Žádné křty se loni nekonaly. 
Jak už tu zaznělo, zemřela loni Jana Vejnarová, dále pak Pravdomil Šenk a Květoslavy Elicerová (prosím, abyste tichou 
chvilkou na zemřelé vzpomněli). Ke konci roku 2024 jsme tak měli 188 členů, což bylo o dva méně než na jeho začátku. 
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I v loňském roce kázalo v našem sboru mnoho hostů. Konkrétně Ondřej Zikmund, Pavel Hošek, Marta Zemánková, Petr 
Pivoňka, Marek Lukášek a náš domácí Emanuel Vejnar st. Průměrná účast byla 52 lidí; ve srovnání s rokem 2023 nás 
chodí na bohoslužby v průměru o 4 méně. Dvě bohoslužby byly rodinné, jedny ekumenické, dvě nešporní, dvě 
pohřební. V domově seniorů na zámku se konalo 11 bohoslužebných setkání. Průměrná účast 10 lidí zůstává na tzv. 
biblických a jiných povídáních, jejichž frekventanti se mnou v první polovině roku pokračovali ve výkladu a porozumění 
biblické knihy Exodus. Mojžíšův příběh jsme na začátku května ukončili darem Tóry na Sínaji, abychom totéž učinili 
v nedělních kázáních. A pak jsme si ještě pozvali prof. Pavla Hoška, aby nám na sborovém dni srovnal Mojžíše a 
Jonáše. Na podzim jsme se v kázáních i na biblických zabývali biblickými epištolami, což není zrovna mé oblíbené 
téma. Na vyučování Základů křesťanského náboženství bylo přihlášeno 12 dětí, na mládež docházeli Jana Rašínová a 
David Kožnar a opět se pravidelně scházely generace: na čtyři setkání střední generace přišlo průměrně 13 lidí, na 
devět setkání generace starší pak 18 lidí. O katechezi dětí ve sboru se velkou měrou starají učitelky nedělní školy, 
celkem pravidelně se koná v neděli dvoje vyučování, jedno pro školní děti a opět i druhé pro předškolní děti. Rok Jana 
Žižky si náš sbor na rozdíl od církve i většinové veřejnosti připomněl navštívenou přednáškou Petra Čorneje, dále pak 
při sborovém dni přednáškou Petra Melmuka a návštěvou a mým povídáním na Žižkově hradě Kalich u Litoměřic. 
 

Mezi další sborové aktivity patří dva sborové dny, ve kterých jsme se nejen společně naobědvali, ale také si poslechli 
výše zmiňované přednášející, prof. Pavla Hoška, Ph.D. a ThDr. Petra Melmuka, Th. D., Rodiče s předškolními dětmi se 
začali pravidelně scházet a výsledkem bylo 19 setkání při průměrné účasti 21 přítomných (!), s dětmi jsme také 
přespávali na faře a pod taktovkou Marušky Soukupové připravily děti vánoční divadlo. Na jaře i na podzim jsme 
připravili společně několikadenní pobyty na horách, (průměr 17 lidí) uspořádali jsme i pěší výlet okolím Lysé nad 
Labem, vyrazili do chýnovského ateliéru sochaře Fr. Bílka a na již zmiňovaný hrad Kalich. Opět jsme byli jedním z míst, 
kde probíhá festival Lissa classica; hojně navštívená byla Noc kostelů, slavnost k památce M.J.Husa. o poznání méně. 
Pro velmi slabý zájem jsme ukončili společné lednové ekumenické bohoslužby, tzv. Putování z kostela do kostela. Ve 
věci údržby budov na faře pracovali dobrovolníci v 19 dnech, dohledu či jednání s firmami jsem se pak věnoval ve 40 
dnech. Přesné statistické údaje naleznete na webu našeho sboru. 
 
Kéž nás všechny Bůh provází i rokem nadcházejícím, či lety příštími. 
 

V Lysé 23. března 2025                        farář Lukáš Pešout 
 

 

Součástí zprávy jsou i tabulky sborových aktivit za rok 2024. 


